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Väärtuspõhine 
poliitika on 
Eesti jaoks 
tähtsaim

tes. Mida väiksem kogukond, seda 
suuremat valmisolekut nõuab elu 
inimestelt muutuvate oludega ko-
hanemisel. Paraku ei ole just teh-
nikum ise saanud arenguks piisa-
valt võimalusi. Sellest sügisest on 
tehnikumil uus hingamine – noor 
ning teotahteline direktor ja avatud 
uuendusmeelne nõukogu. Koos on 
asutud koolielule uut hoogu and-
ma. 

Hiiumaa on  
plastitööstuse keskus
Kui põhikooli lõpetajaid on viie aasta 
pärast Hiiumaal pea poole vähem kui 
täna, siis tuleb noorte hariduse kon-
kurentsivõimelisuse osas teha topelt 
pingutusi. Mõttetu on noorte peara-
ha pärast kakelda. Õppekavade koos-
tamisel peame silmas, et ei tekiks tu-
pikteed hariduse jätkamiseks. Oleme 
juba praegu kujundanud väga hea e-
õppe keskkonna ja arendame seda kii-
resti. Paindlikkus ja kutsehariduse ele-
mentide viimine gümnaasiumi juur-
de on kindlasti üks lahendustest. On 
hea anda õpilastele võimalus ka güm-

naasiumieas valida akadeemilise ja 
kutseõppe suuna vahel ning tagada 
sellega võimalus heaks üldhariduseks 
ja kutseõppe laiem valik.

Arendame Suuremõisas kooli neid 
tugevaid külgi, mis on juba praegu 
tuntud. Hiiumaad tuntakse Eesti plas-
titootmise eestvedajana. Töötame sel-
le nimel, et luua kooli juurde plasti 

kompetentsikeskus, mis rahuldaks li-
saks Hiiumaa ettevõtjatele kogu Ees-
ti plastiettevõtjate huve. Suuremõisas 
on tugevad ka haljastuse ja keskkon-
naerialad. Selles valdkonnas on välja 
kujunenud oma koolkond eesotsas 
tugevate erialaõpetajatega. 

Uued erialad sihikul
Koostööd kavandatakse Mereakadee-
miaga laevajuhtimise ja laevamehaa-

Suuremõisat tuntakse Hiiumaal 
ja väljaspool seda ka mõisas 
tegutseva tehnikumi tõttu. Nii 

mõis kui kool on maailmast vaada-
tuna väikesed, aga Hiiumaa jaoks 
olulised. Suuremõisas on Hiiumaa 
ainuke kutseharidust andev ameti-
kool, lisaks ka järjest enam ja enam 
elukestvat õpet pakkuv hariduskes-
kus. Eriti oluline on see praegu kii-
resti muutuva tööjõuturu tingimus-

Hiiumaad tuntakse vaikse 
ja turvalise kohana, kus elu 
möödub mõnusa ja lõbusa 
kulgemisena. Ilmselt kehtib 
see ka Suuremõisa kohta, 
kus asub Pühalepa valla ja 
Hiiumaa kõige väärikama 
ajalooga mõisakompleks.

niku erialade õppegruppidele Suu-
remõisa Tehnikumis õppeteenuse 
osutamiseks.

Õppe atraktiivsuse suurendami-
sel on oluline roll rahvusvahelisel 
koostööl. Oktoobris külastame Got-
landi saart, et leida ühiseid võimalu-
si restaureerimise eriala õpetamiseks 
ja koostööks meie väärtuslike arhi-
tektuurimälestiste korrastamisel ja 
taastamisel. 

Loss saagu korda
Oleme Suuremõisas kokku leppinud, 
et kasutame ära kõik oma võimalu-
sed, mida pakub väike ja teotahteli-
ne kool. Inimesi iseloomustab valmi-
dus koostööks. Väike kool on koha-
nemisvõimeline ja pakub konkurent-
sivõimelist haridust ning lisaks väga 
turvalist ja head õpikeskkonda. 

Tegutseme selle nimel, et Suure-
mõisa loss oleks aastaringselt heas 
kasutuses. Siin saavad hiidlased kut-
seharidust, koostöös ettevõtjate ja 
kohalike inimestega tagab kooli areng 
arengu nii ettevõtlusele kui ka tööko-
had hiidlastele. 

Suuremõisa saab 
sisult suuremaks

Tegutseme selle nimel,  
et Suuremõisa loss oleks 
aastaringselt heas  
kasutuses.

Suuremõisa ajaloolises mõisahoones antav haridus toetab Hiiumaa tulevikku.

foto: andres onemar

Andres Onemar,
Suuremõisa Tehnikumi 
nõukogu esimees

Peaminister Andrus Ansip 
rõhutas kõrgemate riigi-
kaitsekursuste avamisel, et 
Eesti peab jätkama väärtus-
põhist välispoliitikat, mis 
on hulga olulisem võimali-
kest majandushuvidest.

Peaminister rääkis Lää-
nemaal Roostal toimu-
nud kursustel, et julge-

olek sõltub üha enam sõjalises 
mõttes ebatraditsioonilistele 
ohtudele vastuseismisest. „Me 
ei ole sõjas, kuid peame selle-
gipoolest igapäevaselt võitle-
ma oma maine eest, oma aja-
loo eest ja nende valikute eest, 
mis said tehtud 1990. aastate 
algul,” ütles ta.

Rääkides Eesti kaitsepoliiti-
kast märkis Ansip, et Eesti on oma 
kaitsevõimet viimastel aastatel 
oluliselt parandanud. Positiivse 
näitena tõstis ta esile õhukaitse-
süsteemi Mistral rajamise.

Valitsusjuhi sõnul kehtib kol-
lektiivse kaitse printsiip praegu sa-
ma kindlalt kui varem. „Iseseisev 
kaitsevõime on kollektiivse kaitse 
üheks oluliseks eelduseks, aga meil 
pole põhjust kahelda, et meie NA-
TO partnerid meid vajadusel abis-
taksid,” ütles peaminister.

Samuti tõstis peaminister esi-
le, et tänu edukale koostööle ra-
hu tagamisel rahvusvahelistes 
pingekolletes on Eesti mitmel 
korral äramärkimist leidnud ka 
Ameerika Ühendriikide presi-
dendikandidaatide debattides.

„Kui mõlemad USA presiden-
dikandidaadid nimetavad Eesti 
riiki valimisdebattides nimepi-
di, on see märk meie edukast 
partnerlusest. See on sümbol tu-
lemuslikust välispoliitikast. Meie 
osalemist välismissioonidel mär-
gatakse ja hinnatakse,” ütles ta. 
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Juhtkiri

sellest, millised investeeringud on Lää-
nemaale jõudnud tänu Reformiera-
konnale. Taavi kõneles pensionitest. 

Kuna koosolemise õhkkond oli vaba, 
siis sobitusid jututeemad juba varsti 
saalist esitatud küsimuste järgi.

Silmaarstile järjekorrata
Peale riigieelarve, pensionite ning 
oluliste investeeringute tunti muret 
ka kohaliku elu-olu üle.  Asjakoha-
seid kommentaare ning ammenda-

Haapsalu linna eakad 
kogunesid poliitikakooli
Oktoobri alguses Haapsalu 
sotsiaalmajas toimunud 
„Eakate poliitikakooli” oli 
kuulama tulnud poolsada 
inimest. See oli täpselt pa-
rasjagu, et luua mõnus 
kontakt esinejate ja kuula-
ma tulnute vahel.

tu ajada. Samasugune hubase õhk-
konnaga õhtu toimus Haapsaluski. 

Kohtumine eakate päeval
Kuna septembri algul hakkasime vei-
di tihedamalt tegelema poliitikakoo-
li ürituse planeerimisega, siis sai mee-
lega valitud toimumise kuupäevaks 
esimene oktoober – ülemaailmne  
eakate päev. Mida muud võiks teha 
eakate päeval kui kokku kutsuda  
auväärses eas inimesed, nad omava-
hel tuttavaks teha ja pakkuda esine-
jaid, kes võiksid seletada mis hetkel 
toimub Eesti majanduses ja kuidas on 
lood pensionitega. Eakate ette astu-
sid Reformierakonda kuuluvad par-
lamendisaadikud Lauri Luik ja Taavi 
Rõivas. Lauri rääkis riigieelarvest ning 

„Eakate poliitikakool” kas-
vas välja parlamendiliik-
me Keit Pentuse korral-

datud eakate õhtutest. Nende kan-
dev idee oli kutsuda kokku pensio-
niealised inimesed, nad omava-
hel suhtlema panna, samas kohvi ja 
koogi kõrvale ka veidi poliitikajut-

Anton Teras juhib tähelepanu selle-
le, et statistika näitab viimastel aas-
tatel inimeste elujärje märgatavat 
paranemist.

Lauri Luik (paremal) ja Taavi Rõivas selgitasid Haapsalu eakatele, et pensionid suurenevad lubatud tempos.

Kuressaare tulumaksulaekumine on kasvanud

Eelmisel aastal pasundas mee-
dia – ajalehed, raadiod ja TV, 
et elu Eestis on ilus. Nüüd 

räägivad ja kirjutavad samad väl-
jaanded, et elu Eestis on hull ning 
üha hullemaks läheb. Kui seda „hul-
lu elu” veidike numbrite põhjal ana-
lüüsida, siis selgub, et pole ta nii hull 
ühtigi kui seda kirjeldatakse. 

Kuressaare linna viimaste aastate 
üksikisiku tulumaksu laekumise sum-

Et üritusele praktilist poolt 
lisada, oli Tallinnast kohale 
tulnud silmaarst, kes soo-
vijate silmi kontrollis.

vaid vastuseid suutis anda Lauri, kes 
on aastaid olnud linnavolikogus ning 
ka peale Riigikogusse minekut kodu-
kandis toimuval silma peal hoiab.

Et üritusele praktilist poolt lisada, oli 
Tallinnast kohale tulnud silmaarst, kes 
soovijate silmi kontrollis ning vajadusel 
ka retsepte välja kirjutas. Osalejad olid 
rõõmsad, et saavad nägemise kontrolli-
tud mõnekümne minutiga ja ei pea ootama 
mitu nädalat nagu silmaarstide pika vas-
tuvõtujärjekorra puhul tavaline.

Hiljem kohvilauas vesteldes ja mul-
jeid kuulates leppisime osalejatega 
kokku, et järgmisel kevadel võtame 
ette üheskoos reisi Riigikogusse, kus 
Lauri tutvustab Toompea lossi ning 
parlamendi töökorraldust. 

Tõnu Parbus

Ettevõtja Anton Teras Kuressaa-
rest rõõmustab, et statistika näi-
tab Saaremaa pealinna inimeste 
sissetulekute kiiret kasvu.

foto: reformierakond
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halvenenud 10%. Kõik sõltub sellest, 
millest lähtutakse – kas eelmise aas-
ta sissetulekust või viimaste aastate 
sissetuleku kasvust. Meie kõigi  
sissetulekuid sööb teisest otsast küll 
inflatsioon, aga senini on see palga-
kasvule alla jäänud. 

Kuna meedia esitab kõike dra-
maatilises võtmes, siis nimetatakse 
kasvu vähenemist heal juhul langu-
seks ja halvemal juhul majanduska-
tastroofiks. Inimeste hirmutamisega 
on järelikult võimalik saavutada 
suuremaid tiraaže.

Anton Teras

mad kinnitavad seda, et 2006. ja 2007. 
aastal oli elu ilus jah. Linnakodanike 
tulumaksu laekumine suurenes mõ-
lemal aastal 25%. See tähendab, et 
inimeste töötasud suurenesid vee-
randi võrra aastas. 

Kuressaare linnakodanike sisse-
tulekud on aga 2008. aasta üheksa 
kuuga tulumaksu laekumise põhjal 
suurenenud vaid umbes 15%. Selle 
„väikese kasvu” põhjal võib öelda, 
et elujärg on 10% halvemaks muu-
tunud kui lähtuda sellest, et „nor-
maalne” on 25% sissetuleku kasv. 
Võib öelda, et elujärg on paranenud 
15% ja võib ka öelda, et elujärg on 

Eesti püsib Sinul

V äide, et maailm ei ole 
enam endine, kõlab 
õõnsalt. Seda enam, et 

suurte ja tegelikku mõju oma-
vate muutuste tähtsus ja tä-
hendus saab alati selgeks ta-
gantjärele. Vahel aastaküm-
neidki hiljem. Ent jahtuv ma-
jandus ja kiduvad rahaturud 
viitavad, et midagi toimub. 
Mis saab Eestist, mis saab Ees-
ti kroonist, mis saab minust, 
minu perest, säästudest ja tu-
levikuplaanidest, küsivad pal-
jud endalt, esialgu veel ena-
masti alateadlikult.

Lennart Meri „Hõbevalge” 
taasilmumine pani mõtlema 
sellele, mis teeb ühe riigi ja rah-
va suureks. See ei ole muretse-
mine, vaid usk, et toimitakse 
õigesti, ning veendumus, et tu-
levik tuleb parem, tegutsemi-
ne selle nimel iga päev. Üheks 
tulevikuusu viiteks on statisti-
katabel, mis emotsioonitult, 
kuid selgelt ütleb, et aasta aas-
talt sünnib Eestis järjest enam 
lapsi. Aga kas sellest piisab?

„Eestlasele on omane min-
gi kummaline arrogants. Kui 
korteris on tehtud euroremont 
ja käidud paar korda Kanaari-
del, siis tekib ülbus, suhtumi-
ne, et mul on ükskõik, mul po-
le midagi vaja, et Riigikogu on 
loll, õigeid kandidaate pole. Aga 
kuskohas Sina, kallikene, siis 
oled? Mis mängu Sa mängid? 
Võta osa. Pole võimalik mõista 
inimesi, kes enne valimisi ütle-
vad, ah, kõik on nii lollid, mina 
küll valima ei lähe, justkui en-
nast distantseerides sellest män-
gust. Sul tuleb ju ka selles riigis 
edasi elada. Palun täida oma 
kohus. Ära otsi ideaali. Mine võ-
ta lipik välja ja lase see kasti kel-
legi poolt neist „halbadest“ kan-
didaatidest, kes Sulle kõige enam 
meeldib.“ Nii rääkis hiljuti meie 
hulgast lahkunud Urmas Ott.

Me ei ole ikka veel päriselt 
leidnud seda uut eesmärki, mil-
lega asendada kogu aastaküm-
ne jagu kestnud püüdlusi  
Euroopa Liitu ja NATOsse. Eesti 
viimase kümnendi suurim saa-
vutus on, et Eestist ei ole saa-
nud õpitud abituse riiki. Ole-
mas ja alles on see ühtekuulu-
vustunne, mis ilmutas ennast 
kaks aastat tagasi presidendi-
valimiste eel, tänavu kevadel 
prügi koristades, augustikuus 
öölaulupeol. See annab Eesti-
le maailma ümberkorraldumi-
sel selge eelise. 

Algavaks pimedaks ajaks on 
Eesti Teatajal kaks soovitust. Õp-
pige midagi uut. Ja tehke spor-
ti. Kas või kaks kükki igal hom-
mikul. Ja kui need soovitused 
ajavad muigama, siis tasuks Ur-
mas Oti öeldu veelkord läbi lu-
geda. Keegi pole tühistanud Ees-
ti põhiseaduse esimest lauset, 
mis algab sõnadega: Kõikuma-
tus usus ja vankumatus tahtes 
kindlustada ja arendada riiki…
ja sellele järgnevat. Kus on see 
usk ja tahe Sinul? IETI
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Lühidalt

kohalik elu

1500 krooni kuus), elamist (oleneb, 
kas õppeasutusel on täiskasvanud 
õppija tarvis odavamat majutuskoh-
ta), söömist, õppematerjale jne. Üks 
aasta täiskasvanud õppijale maksab 
erinevates õppeasutustes 30 000 – 
40 000 krooni aastas. 

 
Pere toetus tähtis
Ise tunnen valusalt, et õpin suuresti 
pere arvelt, kuid nad ei ole kunagi 
kurtnud. Vastupidi, just perekond jul-
gustas mind valikut tegema ja oma 
soove realiseerima, teades samas, et 
isal sellevõrra kodusolemise võima-
lust veelgi vähem. 

Ometigi ei ole täiskasvanud õppijal 
ainult mured. On ka ridamisi rõõme. 
Leiad uusi tuttavaid, sõpru oma õpin-
gukaaslaste hulgast, teie ühised tege-
mised ja ettevõtmised, ühised õppimi-
sed, uued ning edasiviivad teadmised. 

Elukestev õpe toob nii 
raskusi kui ka rõõme

Taas on saabunud sügis ja üks 
aktuaalsemaid märksõnu on 
õppimine. Õppimine, selle 

sõna nii lihtsamas kui ka laiemas tä-
henduses. Palju räägitakse haridu-
se omandamisest algkoolis, põhi-
koolis, gümnaasiumis, samuti ame-
tikoolides ning kõrgkoolides. Mi-
nu arust pisut teenimatult vähe on 
räägitud täiskasvanute koolitustest. 
Ometigi just sellest viimasest hari-
duse omandamise viisist oma vaa-
tenurgast rääkida tahaksingi.

Kaks aastat tagasi otsustasin astuda 
Sisekaitseakadeemia Halduskolledžis-
se, töötades ise samal ajal põllumajan-
dusametnikuna. Valisin edasiõppimi-
seks eriala, mis ei olnud kuidagimoodi 
seotud minu praeguse tööga. Õnneks 
tööandja minu haridustee jätkamise 
soovi aktsepteeris ja on kindlasti end 
ka ette valmistanud olukorraks, mil 
peaksin töökohalt lahkuma. 

Tööandja suhtumine määrab
Nii mõnelgi tööandjal tekib aga kü-
simus, kas töötaja, kes õpib, suudab 
toime tulla oma igapäevaste tööüles-
annetega. Seda iseäranis veel siis, kui 
tähtajad kiirustavad takka. Siin sei-
sab töötaja valikute ees, kas olla töö-
andjale meele järgi või iga hinna eest 
teostada oma unistused, riskides töö-
andja pahameelega. Kui valitud õp-
pimissuund on kuidagi tööga seotud, 

siis võib ka tööandja sellest huvita-
tud olla, kuid mis sünnib, kui otsus-
tatakse õppima hakata hoopiski mi-
dagi seesugust, mis annab tööandja-
le kindla vihje, et olemasolev töökoht 
on end ammendanud ning töötajal 
on soov karjääri teha sootuks teises 
valdkonnas? Ka siin on tõlgendusi 
kindlasti mitu. 

Sõit kooli on täiskasvanud õppi-
jale üks suuremaid väljaminekuid, 
millega tuleb arvestada. Kooliskäimi-
ne Saaremaalt Tallinna nõuab bussi-
piletit (olenevalt sõidukordadest 1000–

Üheks töö kõrvalt õppimi-
se võtmekohaks on  
kokkuleppe saavutamine 
tööandjaga.

Imre Sooäär peab kohtumisi valijatega heaks võimaluseks tööks vajalikku 
infot saada.

Muhulased olid Imre Sooäärel külas

Minu viimase aja kõige lii-
gutavam kohtumine vali-
jatega leidis aset sellel su-

vel minu enda kodus Muhumaal. 
Juhtus olema päikesepaisteline päev 
kõigi vihmaste seas sellel suvel. Kut-
susin muhulased läbi valla ajalehe 
endale külla. Arvasin, et ehk mõni 
ikka tuleb. Isegi kohalikud tantsu-
memmed olid kutsutud - vahva mu-
hu naiste rahvatantsurühm „Ätses”. 
Nad pidid esitama Märt Agu seatud 
modernse muhu rahvatantsu, mille 
pärast nad väga pabistasid, sest ta-
valiselt tantsivad nad ainult lihtsaid 
vanu muhu tantse. 

Suur oli minu üllatus, kui kell kuk-
kus ja väravast rahvast sisse hakkas 
voolama, nii et otsa ei paistnud tule-

Täiskasvanuna koolipingis loengutes 
osalemisel on hoopiski teine tunne kui 
see on algkoolist gümnaasiumini.

Elukestvat õpet tuleks paremini ra-
hastada. Selle läbi kasvatame riigile 
väärtuslikumaid ja oma ala hästi tund-
vaid spetsialiste, kellest on tegelikku-
ses tõsine puudus. Olen veendunud, 
et kõrgharidus, mis omandatud 20 
aastat tagasi, ja kõrgharidus tänasel 
päeval ei ole võrreldavad. Paljud amet-
nikud, kes saanud kõrghariduse enam 
kui 20 aastat tagasi, peaksid kindlas-
ti kasutama enesetäiendamise või-
malusi ja teadmisi kaasajastama. Vaid 
edasi õppides suudame olla tööjõu-
turul konkurentsivõimelised ja pak-
kuda ühiskonnale täisväärtuslikku 
elu. Möödunud Täiskasvanud Õppi-
ja nädala järel soovin kõigile julgust 
õppimaasumisel ja uskuge, te tulete 
toime, ükskõik kui raske ka ei tundu.

Täiskasvanud õppija nädalal väärtustatakse elukestvat õpet.

vat. Kokku tuli mulle külla umbes pool-
tuhat inimest. Kui mõtlema hakata, on 
see veerand kogu Muhu saare elanik-
konnast, aga kes teab, mõni võis ju ka 
kaugemalt olla. Kõiki ei jõudnuki üle 
lugeda. Oli imeline suvepäev ja palju 
huvitavaid mõttevahetusi oma valla 

Kolmandat aastat täiskas-
vanud õppijana end kooli-
tav Aarne Põlluäär arutleb 
elukestva õppe võimaluste 
ja probleemide üle.

Riigikogu liige Imre Sooäär  
kutsus valijad endale külla.  
Valijad tulidki.

foto: shutterstock

foto: pressifoto

Aarne Põlluäär,
Orissaare 
vallavolikogu liige

inimestega.  „Ätses“ tantsis suurepä-
raselt koos koreograafi endaga  tões-
tades, et ka Muhu saare memmedel 
võib modernne rahvatants hästi välja 
tulla. Aplaus neile oli võimas. 

Jutuajamisel tundus, et mõnigi va-
lija sai sellel suvepäeval midagi süda-

melt ära, mida ta võib-olla kaua en-
das kandnud oli ja tänu oli inimeste 
silmades. Ma arvan, et need ajad on 
tegelikult möödas, kus valijatega koh-
tumine tähendas, et saadik tuleb ko-
hale, ronib „püüne“ peale ja peab pul-
dist paatosliku kõne, mille järel vaik-
selt laiali minnakse. Valijatega saab 
kohtuda iga päev ja igal pool, kui taht-
mist on, ka ilma tseremooniateta. Mi-
nul on inimesed varrukast kinni võt-
nud ja oma mured ära rääkinud, kui 
ma näiteks vahel tavalise liinibussiga 
Muhust Tallinna sõidan. Ma arvan, et 
iga saadik peaks vahel liinibussiga 
sõitma. Juba puhtalt selle pärast, et 
mitte ära unustada, mis riigis me ela-
me ja kes on need inimesed iga päev 
meie ümber, keda me esindame. Neil 
on nii mõndagi õpetlikku öelda, mis 
vahel taeva poole kippuva parlamen-
di jälle maa peale tagasi toob. 

Imre Sooäär

Sauga valla 
inimesed käisid 
Toompeal
pärnumaal sauga vallas tegutseva 
urge külaseltsi liikmed on toredad 
ja elujaatava hoiakuga inimesed. 
pole siis ka imeks panna, et muude 
ettevõtmiste juures soovisid nad  
tulla toompeale, et oma silmaga 
selgust saada selles, kuidas ikkagi 
seadusi tehakse. meie ühine kohtu-
mine saigi teoks  8. oktoobril riigi-
kogu ruumides ajal, mil olulisemad 
põllutööd juba maainimesel tehtud 
on. rääkisime eesti parlamendi 
ülesehitusest, eelnõude menetle-
misest, muidugi peatusime ka maa-
ilmas tervikuna  maad võtvatel ma-
jandusraskustel. küsimustele vasta-
tes olid jutuks ka kerkiv  Vabadus-
sammas ja tallinna linna juhtimis-
probleemid. kohtumise  õnnestu-
misse andis oma osa riigikogu 
asespiiker kristiina ojuland, kes 
sauga inimestele esinedes peatus 
pikemalt eelseisvatel euroopa par-
lamendi valimistel ning  tutvustas 
omapoolsete kommentaaridega  
praeguseid  eesti  ja Venemaa suh-
teid.  lõpetuseks märgin, et tänu-
sõnad asjaliku  kohtumise eest olid 
mitmepoolsed. 

Väino Linde,
Pärnumaalt valitud Riigikogu liige

Mati Raidma 
rääkis valijatega 
Gruusiast
Valijate kohtumisel Riigikogu liik-
me Mati Raidmaga Pärnus arutati 
ühiseid väärtusi ja Gruusiaga 
seonduvat.
on väär arvata, et peale eelarve ja 
sisepoliitiliste mõõduvõtmiste vali-
jaid huvitavaid teemasid pole. „ok-
toobri alguses kohtusin pärnus 
raeküla Vanakooli keskuses  ini-
mestega, kes gruusia sündmuste 
pärast südant valutavad,“ rääkis 
raidma, kelle sõnul pärisid osalejad 
murelikult: mis juhtus? mis maail-
maga lahti on? kuidas see mõjutab 
eestit? kümned küsimused ning 
seisukohad tegid riigikogu liikme 
kinnitusel kohtumise väga sisukaks 
ja huvitavaks. samas ei saa öelda, 
et seisukohad väga ühesugused 
olid. näiteks proua, kes üheksa-
kümnendate alguses abhaasia ja 
gruusia konfliktipiirkonnast, mis ka 
sealseid eesti külasid puudutas, 
eestisse kolis, omas teistest soo-
tuks erinevat vaatenurka.
„küsimused-vastused arenesid 
edasi ühiseks aruteluks, mida eesti 
võiks kõigest sellest õppida,“ rääkis 
mati raidma. samuti pakuti ideid, 
mida üks lihtne inimene või näiteks 
mittetulundusühing pärnumaal 
saaks ja võiks teha, et toetada kau-
get ja sümpaatset gruusia rahvast. 
eriti neid, kes on täna sunnitud ela-
ma põgenikelaagrites ning tagasi-
pöördumine oma kodudesse on 
väga suure küsimärgiga. „mõtteid 
tekkis ja loodame, et mõnigi neist 
ka reaalsuseks muutub,“ lausus 
parlamendisaadik valijatega kohtu-
mist meenutades.

Mati Raidma
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Jürgen Ligi: 
inimestel 
tuleb mõelda 
koolitusele
terve suve poliitikuid töös hoid-
nud järgmise aasta riigieelarve eel-
nõu on jõudnud riigikogusse. pea-
minister andrus ansip märkis eel-
arvet riigikogule üle andes, et te-
gemist on läbi aegade kõige avali-
kumalt koostatud eelarvega. mida 
eelarve kaasa toob ja millist aren-
gut majanduselt oodata, küsisime 
parlamendi rahanduskomisjoni 
esimehelt Jürgen ligilt.

Kuidas hinnata parlamenti jõud-
nud riigieelarve eelnõu? Kui tõe-
näoline on, et see muutub me-
netlemise käigus?
ei saa kahjuks öelda „kõik hea” ega 
ka mitte „lõpp hea”. tegu on karmi 
kokkuhoiuga, mille põhjused on 
majanduslanguses, ja mitte kõik 
kokkulepped ei rahulda. parteiliste 
huvide tõttu jäeti tegemata mõni 
suur ja suhteliselt valutu samm, sa-
mas tehakse hulk väikesi ja valusaid.

me ei saa olla optimistid ka tulu-
de laekumise osas, sest majandus-
keskkond halveneb kiiremini kui on 
eelarveprotsessi tempo. mina kar-
dan, et jääme puudujääki. siiski on 
püüd tasakaalus eelarvet esitada kii-
duväärne, samuti see, et halval ajal 
ei mindud maksude tõstmise teed. 
kahetsusväärselt peatati tulumaksu 
alanemine, mis majanduse seisuko-
halt ei ole hea. kuid pensionid tõu-
sevad ja vanemahüvitise kaitsesime 
ka ära. riigikogus ma suurteks muu-
tusteks ruumi ei näe.

Paljud eelarve ettevalmistamise 
ajal meedias kõlanud võimalikud 
kärped ja maksutõusud jäid ole-
mata. Kui suur on võimalus, et 
järgmisel aastal eelarvet veelgi 
kärpida tuleb?
need toimumatajäämised ei ker-
genda eelarve olukorda. koalit-
sioonikaaslastele otsa vaadates 
võib arvata, et uuteks kärbeteks ei 
jätku hingejõudu. tegelikult oleks 
tarvis selleks ka mõnd seadust 
muuta, millest kiivalt hoiduti.

Maailma majanduses valitseb ra-
hutus ja mure. Kuidas see mõju-
tab Eestit ja mida oleks inimestel 
praegu tulevikku kavandades 
kõige mõistlikum teha?
Väikese majandusena vajame me 
rohkem väliskaubandust kui suu-
red, samuti oleme sõltuvad välis-
kapitalist. Viimastel aastatel on kii-
resti kasvanud eraisikute ja firma-
de laenud, mis pärinevad olulises 
osas välispankadest. laenukriis ja 
üldine usaldamatus teeb meid vä-
ga haavatavaks, maailma finants-
kriis jõuab varem või hiljem reaal-
majandusse. selle kõige vastu on 
üksikisik jõuetu, samas on tema 
võimuses vältida finantsriske, olla 
tarbimises säästlik ning eelkõige 
näha vaeva töökoha nimel. kind-
lasti hakkab eestlane senisest roh-
kem koolitusele mõtlema, riik ja 
uus töölepingu seadus pakuvad 
selleks ka lisavõimalusi.

Pensionitõus jätkub kavanda-
tud tempos. Valitsus on kok-
ku leppinud, et aastaks 2011 

pensionid kahekordistuvad.

Vanemahüvitis 
Vanemahüvitise maksmise alused on 
kõik samad mis sellel aastal ehk reeg-
leid ei muudetud. Seega uuel aastal 
on endiselt lapsevanemal võimalik 
kodus olla 575 päeva. Järgmisest aas-
tast tõuseb vanemahüvitis nii nende 
jaoks, kes hakkavad saama hüvitist 
alampalga määras, kui ka neile, kes 
hakkavad saama hüvitist maksimum-
määras. Kõige rohkem on hüvitise 
saajate hulgas neid, kes saavad hüvi-
tist oma varasema palga suuruses – 
neid on 55% hüvitise saajatest. 

Kui vanem ei käinud tööl, määra-
takse neile 2008. aastal hüvitist 3600 
krooni, järgmisel aastal 4350 krooni. 
Kui vanem käis tööl, aga keskmine 
palk oli alampalgast väiksem, saavad 
nad hüvitist alampalga määras – 2008. 
aastal 4350 krooni. 2009. aasta alam-
palk ei ole veel teada (alampalga le-
pivad kokku tööandjad ja AÜ ning 
kinnitab valitsus).

Maksimaalne hüvitise suurus 2009. 
aastal on ühe kalendrikuu tulu kol-
mekordne suurus ehk 30 729 krooni. 
Tänavu on maksimaalne vanemahü-
vitise suurus 25 209 krooni. Maksi-
mummääras hüvitise saajaid on sel 
aastal juulikuu seisuga 4,9%.

Isapuhkus 
Üks toetus, millest tuli eelarve me-
netlemisel loobuda, on tasuline isa-
puhkus pärast lapse sündi. Selle aas-
ta 31. augusti seisuga on tasulist isa-
puhkust kasutanud 4078 meest. Isa-

Eelarvekärped ei tule 
nõrgemate arvelt

Oktoobri teisel nädalal 
Eestis viibinud Euroopa 
Komisjoni asepresidendi 
Siim Kallase hinnangul on 
olukord maailma rahatur-
gudel keeruline ja palju vä-
hem ettearvatav, kui veel 
aasta tagasi. 

Kallase sõnul on praegu kee-
ruline arvata või ennusta-
da, mis edasi saab. Küsimus, 

mida teha ja kuidas kujunenud olu-
korrast välja tulla, on oluline nii fi-
nantsinstitutsioonide kui Euroo-
pa Liidu ja kogu maailma jaoks. Tei-
ne küsimus on, miks kõik läks nii. 

Kolmas küsimus aga, mis saab eda-
si, kui olukord ka rahuneb. Ees on 
kindlasti nii oma olemuselt kui ula-
tuselt pretsedendituid kohtuasju.

„Üheks nii tõsise kriisi tekkimise 
põhjuseks on asjaolu, et rahaturul on 
täiesti arusaamatuid kombineeritud 
finantsinstrumente,“ lausus Siim Kal-
las meenutades, et Euroopa Komis-
jon tegi juba 2004. aastal ettepane-
kuid rahaturu ja pankade tegevuse 
läbipaistvust suurendada, kuid nen-
de menetlemine takerdus. Pangainst-
rumentide auditeerimine ja kontroll 
on ja jääb lähiajal kogu maailma ma-
janduse ja rahanduse tuleviku jaoks 
äärmiselt oluliseks teemaks.

„Pank peab teenima oma kasumi 
reaalsest majandusest, mitte spekulee-

rimisega,“ meenutas Kallas ühe Rot-
hschilde pangandusdünastiale aluse-
panija öeldud sõnu. Kuidas kõikuma-
löönud usaldust taastada, on maailma 
majanduse jaoks hetkel põhiküsimus, 
millele vastust ei tea keegi.

„Praegu tunneme omal nahal, kui 
hea on see, et Euroopa Liit on olemas 
ja Eesti sinna kuulub. See tagab mei-
le stabiilsuse,“ sõnas omal ajal pea-
ministrina liitumisläbirääkimised lõ-

pule viinud Kallas, selgitades Eesti 
ning pankrotiohtu sattunud Islandi 
rahanduspoliitilisi erinevusi.

Võrreldes 1929. aasta kriisiga on 
valitsuste ja keskpankade tegevus 
Siim Kallase arvamusel  siiski olnud 
otsustav, kiire ja jõuline. „Euroopa 
Liidu riigid vajavad aga selgemat ja 
koordineeritumat ühistegevust. Vaja 
on raamatupidamisoperatsioonide 
kajastuse ümbervaatamist ja piiri-
ülest pangajärelevalvet,“ loetles Kal-
las euroliidu rahanduse suunajate 
väljakutseid lisades, et maailma ma-
janduses võib ees seista suur ümber-
jagamine nende kasuks, kellel on 
praegu vaba raha, ja täpset tulevikku 
ei prognoosi hetkel keegi.

Peep Lillemägi

Jana Mae hinnangul on mõ-
ned aastad tagasi kehtima ha-
kanud vanemahüvitis kindlasti 

üks põhjuseid, miks Eesti peredesse 
viimastel aastatel ühe enam teisi ja 
kolmandaid lapsi sünnib.

„Saan vanemahüvitise kohta öel-
da küll vaid positiivseid sõnu. Esi-
meste laste sünni ajal seda ei olnud 
ja vahe võrreldes varasemaga on ko-
he selgesti tuntav,“ rääkis Jana Mae 
Teatajale.

„Ei pea nüüd küsima raha mehe 

käest, varasema palga saamine sisu-
liselt jätkub ja pere majandamine on 
kohe hoopis teistmoodi ja lihtsam.“

Jana avaldas arvamust, et vane-
mahüvitise maksmise põhimõtted 
on väga õigesti paika pandud ja hü-
vitis ei tohiks muutuda kõikidele ja-
gatavaks sotsiaaltoetuseks, vaid peaks 
arvestama varasema palgaga. „Ini-
mesed, kes saavad vanemahüvitist 
rohkem, on ühiskonnale ka rohkem 
andnud. On igati õiglane, kui ema 
selle aja eest, mis ta lapsega kodus 

on, varasemat palka edasi saab,“ arut-
leb ta.

Otepääl on aga sellel aastal sündi-
nud nii palju lapsi, et Ralfile lasteaia-
koha saamiseks tehti avaldus igaks 
juhuks juba ära. „Hetkeks, mil ema-
palk lõpeb, peaks lasteaiakoht kind-
lasti olemas olema, et ema saaks töö-
le tagasi minna,“ lausus Otepää suu-
samuuseumi juhatajana töötanud Ja-
na Mae kinnitades, et ka riigi ja oma-
valitsuste koostöökava uute lasteaia-
kohtade ehitamiseks on üks hea asi, 
mis elluviimisel Eesti rahva püsimi-
sele kindlasti hästi mõjub.

Peep Lillemägi

Tippsuusataja Jaak Mae ja tema abikaasa Jana Mae peres kasvab 
kolm last. Tütardele Isabelile (9) ja Laurenile (6) sündis maikuus 
vend Ralf.

Jana Mae: vanemahüvitis on üks hea asi

dele jääb tasustamata puhkuse saa-
mise võimalus. Sotsiaalministeerium 
lähtus kärpeid tehes sellest, et ei to-

hi kannatada kõige haavatavamad 
ühiskonna liikmed. Kokkuhoid ei puu-
duta pensione, laste ja puuetega ini-
meste hoolekannet ega kiirabi. Pea-
aegu täies mahus on säilinud ka pe-

foto: scanpiX

Siim Kallas: rahaturud 
vajavad usalduse taastamist

retoetuste pakett. Kui riigil avaneb 
tulevikus võimalus tasulist isapuh-
kust taastada, siis seda kindlasti ka 
tehakse. 

Peretoetused 
Peretoetuste maht on 2009. aastal 3,8 
miljardit krooni, millest vanemahü-
vitis moodustab 2,2 miljardit ja pere-
toetused 1,6 miljardit. Peretoetustes 
on tehtud 2009. aastal järgmised muu-
datused:

2009. aasta riigieelarve eelnõu  ko-
gumahuks on 98,7 miljardit krooni. 
Sotsiaalministeeriumi valitsemisala 
eelarve aastaks 2009 on 43 159 353 

foto: peep lillemägi

Kuum teema

Siim Kallase sõnul on valitsused ja keskpangad finantskriisile kiirelt ja otsustavalt reageerinud.

Lühidalt

Mati Raidma: 
kaitseväe kontin-
gendi piirmäära 
Afganistanis peab 
suurendama
riigikogu on arutamas eesti kaitse-
väe isikkoosseisu suurendamist ja 
nende kasutamise tähtaja pikenda-
mist eesti riigi rahvusvaheliste ko-
hustuste täitmisel rahvusvahelisel ra-
hutagamismissioonil afganistanis. 

praegune kuni 2008. aasta lõpu-
ni kehtiv riigikogu mandaat näeb 
ette kaitseväe kasutamise afganis-
tanis kuni 150 kaitseväelasega. 
uue eelnõu jõustudes suureneks 
operatsioonis osalevate kaitseväe-
laste ülempiir 170 kaitseväelaseni. 

parlamendi riigikaitsekomisjoni 
esimehe mati raidma sõnul tuleneb 
piirmäära suurendamine eesti kon-
tingendile uute võimete lisamise va-
jadustest. seda näiteks vajadusest 
tõhustada isikkoosseisu võimekust 
likvideerida improviseeritud lõhke-
seadeldisi. samuti antakse kontin-
gendi rotatsiooni ajaks luba afga-
nistanis asuvate eesti kaitseväelaste 
arvu ülempiiri kahekordistada.

„operatsioonil osalevate eesti 
kaitseväelaste rotatsioon toimub 
kahel korral aastas. kuna eesti 
kompaniil on oma vastutusala, mi-
da ei saa tühjaks jätta, tehakse va-
hetus operatsioonialas, mitte ees-
tis. see võimaldab ka saabuval ük-
susel vastutusala sujuvalt üle võtta 
ja lahkuval üksusel edasi anda 
omandatud teadmisi vastutusala ja 
vastase kohta,’’ selgitas raidma. 

„pidev operatsioonialas kohal-
olek on otseselt seotud afganista-
nis teenivate kaitseväelaste turvali-
susega,” märkis riigikaitsekomisjo-
ni esimees.

Toomas Viks

Reformierakond: 
opositsioon 
peaks segaduse 
külvamise asemel 
sisulist tööd 
tegema
reformierakonna fraktsiooni esi-
mees keit pentus hindab vastutus-
tundetuks opositsiooni ettepanekut 
2009. aasta riigieelarve menetlu-
sest välja hääletada. 

„selle asemel, et mängida poliiti-
lisi mänge ja itsitada nurga taga 
pihku öeldes, et mida halvem valit-
susliidule, seda parem opositsioo-
niparteidele, tuleks opositsioonil 
näidata, et nad on suutelised ka si-
suliseks tööks,” selgitas pentus.

„riiklikult tähtsa küsimusena re-
formierakonna fraktsiooni algata-
tud ja majanduskomisjoni veetud 
eesti ettevõtluskeskkonna olukorra 
ja tuleviku arutelul on suurepärane 
võimalus kõigile tulla oma ideede 
ja ettepanekutega välja, et mis siis 
ikkagi on see, mis meid praegusest  
majandusolukorrast üle aitab,” lisas 
parlamendis suurimat fraktsiooni 
juhtiv pentus.

Toomas Viks

Riigieelarve koostamisel 
tehti hulganisti kärpeid. 
Teataja saab kinnitada, 
et hoolimata meedias levi-
tatud hirmujuttudest on 
pensionäride ja perede 
toetamiseks raha olemas.

Jana Mae hinnangul sünnib just 
tänu vanemahüvitisele peredesse 
järjest enam teine ja kolmaski laps.

439 krooni. Kogu riigieelarvest moo-
dustab see pea 44%. 98% kogu sot-
siaalministeeriumi valitsemisala eel-
arvest on kaetud seadustega (ehk eri-
nevate toetustega). Vastavalt sellele 
kasvavad pensionid, ravikindlustus, 
makstakse sotsiaaltoetusi. 

2009. aasta kasv on seotud eelkõi-
ge sotsiaalmaksu laekumisega (pen-
sionid ja ravikindlustus). Ministee-
riumi valitsemisala eelarvest läheb 
ligi 21 miljardit ehk 48% pensioniteks 
ning ligi 14 miljardit ehk 32% ravi-
kindlustuseks. 

Kätlin Atonen

Reformierakonna juhatus 
kutsus kokku töörühma, 
mille ülesandeks on Euroopa 
Parlamendi valimisplatvormi 
koostamine.

Töörühma hakkab juhtima 
oma kandideerimisest juba 
avalikult teatanud Riigiko-

gu aseesimees ja Euroopa Liberaa-
lide, Demokraatide ja Reformipartei 
(ELDR) asepresident Kristiina Oju-
land. Töörühma on kaasatud Refor-
mierakonna välispoliitika asjatund-
jad ja Euroopa poliitika huvilised.

Töörühma on kaasatud  Reformi-

Reformierakond plaanib europarlamendi valimiste võitu
erakonna välispoliitika asjatundjad ja 
Euroopa poliitika huvilised Urmas Paet, 
Andrus Umboja, Kalev Kallemets, Taa-
vi Rõivas, Silver Meikar, Hannes Astok, 
Joel Hirv, Raivo Järvi, Urmas Klaas, Ivi 
Eenmaa, Igor Gräzin, Aarne Veedla, 
Airis Meier ja Paul-Eerik Rummo. Töö-
rühma koostatav Reformierakonna 
Euroopa Parlamendi valimisplatvorm 
antakse erakonna juhatusele üle 15. 
märtsil 2009. 

Reformierakond pooldab Euroo-
pa Parlamendi valimistel suletud ni-
mekirju ehk praegu kehtiva korra säi-
litamist. Suletud kandidaatide nime-
kiri teeb valimissüsteemi lihtsamaks, 

sest valijal ei ole vaja kaaluda sama-
aegselt kandidaadile ning erakonna-
le antud hääle koosmõju. Samuti on 
Euroopa Parlamenti valitava kandi-
daadi poliitiline vastutus valijate, rii-
gi ja erakonna ees suletud nimekir-
jade puhul suurem. 

Reformierakonna valimisnimekiri 
selgub erakonnasisesel hääletusel järg-
mise aasta alguses. Valimised Euroo-
pa Parlamenti toimuvad 7. juunil 2009, 
kui tehake valik erakondade nimekir-
jade vahel. Reformierakonna eesmär-
giks on valimised võita ja saada Eesti 
kuuest kohast kolm. 

Silver Pukk

Kokkuhoid ei puuduta 
pensione, laste ja puuetega 
inimeste hoolekannet ega 
kiirabi. 

Perede toetamine jääb valitsuse olulisimaks eelistuseks ka säästuajal.

Europarlamendi hoone Brüsselis 
võõrustab kuut Eesti saadikut.

foto: pressifoto

foto: pressifoto

foto: scanpiX

Sotsiaalministeerium lähtus kärpeid 
tehes sellest, et ei tohi kannatada kõi-
ge haavatavamad ühiskonna liikmed. 
Kokkuhoid ei puuduta pensione, laste 
ja puuetega inimeste hoolekannet ja 
kiirabi. Peaaegu täies mahus on säili-
nud ka peretoetuste pakett.

Viljatusravi: 
Viljatusravi aluseid muudetud ei ole samas 
Riigieelarves täis rahalist katet ei ole ( sellel 
aasta oli 50 miljonit ) 2009. aastal on hetke 
seisuga 10 miljonit. Lahendusi sellele küsi-
musele alles otsitakse. Võib-olla ikkagi kaob, 
aga võib-olla surume haigekassasse. Töö sel-
le teemaga käib ja seda presenteerida ei ole 
hetkel kasulik.

Praegu tunneme omal 
nahal, kui hea on see, et 
Euroopa Liit on olemas ja 
Eesti sinna kuulub.
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Jürgen Ligi: 
inimestel 
tuleb mõelda 
koolitusele
terve suve poliitikuid töös hoid-
nud järgmise aasta riigieelarve eel-
nõu on jõudnud riigikogusse. pea-
minister andrus ansip märkis eel-
arvet riigikogule üle andes, et te-
gemist on läbi aegade kõige avali-
kumalt koostatud eelarvega. mida 
eelarve kaasa toob ja millist aren-
gut majanduselt oodata, küsisime 
parlamendi rahanduskomisjoni 
esimehelt Jürgen ligilt.

Kuidas hinnata parlamenti jõud-
nud riigieelarve eelnõu? Kui tõe-
näoline on, et see muutub me-
netlemise käigus?
ei saa kahjuks öelda „kõik hea” ega 
ka mitte „lõpp hea”. tegu on karmi 
kokkuhoiuga, mille põhjused on 
majanduslanguses, ja mitte kõik 
kokkulepped ei rahulda. parteiliste 
huvide tõttu jäeti tegemata mõni 
suur ja suhteliselt valutu samm, sa-
mas tehakse hulk väikesi ja valusaid.

me ei saa olla optimistid ka tulu-
de laekumise osas, sest majandus-
keskkond halveneb kiiremini kui on 
eelarveprotsessi tempo. mina kar-
dan, et jääme puudujääki. siiski on 
püüd tasakaalus eelarvet esitada kii-
duväärne, samuti see, et halval ajal 
ei mindud maksude tõstmise teed. 
kahetsusväärselt peatati tulumaksu 
alanemine, mis majanduse seisuko-
halt ei ole hea. kuid pensionid tõu-
sevad ja vanemahüvitise kaitsesime 
ka ära. riigikogus ma suurteks muu-
tusteks ruumi ei näe.

Paljud eelarve ettevalmistamise 
ajal meedias kõlanud võimalikud 
kärped ja maksutõusud jäid ole-
mata. Kui suur on võimalus, et 
järgmisel aastal eelarvet veelgi 
kärpida tuleb?
need toimumatajäämised ei ker-
genda eelarve olukorda. koalit-
sioonikaaslastele otsa vaadates 
võib arvata, et uuteks kärbeteks ei 
jätku hingejõudu. tegelikult oleks 
tarvis selleks ka mõnd seadust 
muuta, millest kiivalt hoiduti.

Maailma majanduses valitseb ra-
hutus ja mure. Kuidas see mõju-
tab Eestit ja mida oleks inimestel 
praegu tulevikku kavandades 
kõige mõistlikum teha?
Väikese majandusena vajame me 
rohkem väliskaubandust kui suu-
red, samuti oleme sõltuvad välis-
kapitalist. Viimastel aastatel on kii-
resti kasvanud eraisikute ja firma-
de laenud, mis pärinevad olulises 
osas välispankadest. laenukriis ja 
üldine usaldamatus teeb meid vä-
ga haavatavaks, maailma finants-
kriis jõuab varem või hiljem reaal-
majandusse. selle kõige vastu on 
üksikisik jõuetu, samas on tema 
võimuses vältida finantsriske, olla 
tarbimises säästlik ning eelkõige 
näha vaeva töökoha nimel. kind-
lasti hakkab eestlane senisest roh-
kem koolitusele mõtlema, riik ja 
uus töölepingu seadus pakuvad 
selleks ka lisavõimalusi.

Pensionitõus jätkub kavanda-
tud tempos. Valitsus on kok-
ku leppinud, et aastaks 2011 

pensionid kahekordistuvad.

Vanemahüvitis 
Vanemahüvitise maksmise alused on 
kõik samad mis sellel aastal ehk reeg-
leid ei muudetud. Seega uuel aastal 
on endiselt lapsevanemal võimalik 
kodus olla 575 päeva. Järgmisest aas-
tast tõuseb vanemahüvitis nii nende 
jaoks, kes hakkavad saama hüvitist 
alampalga määras, kui ka neile, kes 
hakkavad saama hüvitist maksimum-
määras. Kõige rohkem on hüvitise 
saajate hulgas neid, kes saavad hüvi-
tist oma varasema palga suuruses – 
neid on 55% hüvitise saajatest. 

Kui vanem ei käinud tööl, määra-
takse neile 2008. aastal hüvitist 3600 
krooni, järgmisel aastal 4350 krooni. 
Kui vanem käis tööl, aga keskmine 
palk oli alampalgast väiksem, saavad 
nad hüvitist alampalga määras – 2008. 
aastal 4350 krooni. 2009. aasta alam-
palk ei ole veel teada (alampalga le-
pivad kokku tööandjad ja AÜ ning 
kinnitab valitsus).

Maksimaalne hüvitise suurus 2009. 
aastal on ühe kalendrikuu tulu kol-
mekordne suurus ehk 30 729 krooni. 
Tänavu on maksimaalne vanemahü-
vitise suurus 25 209 krooni. Maksi-
mummääras hüvitise saajaid on sel 
aastal juulikuu seisuga 4,9%.

Isapuhkus 
Üks toetus, millest tuli eelarve me-
netlemisel loobuda, on tasuline isa-
puhkus pärast lapse sündi. Selle aas-
ta 31. augusti seisuga on tasulist isa-
puhkust kasutanud 4078 meest. Isa-

Eelarvekärped ei tule 
nõrgemate arvelt

Oktoobri teisel nädalal 
Eestis viibinud Euroopa 
Komisjoni asepresidendi 
Siim Kallase hinnangul on 
olukord maailma rahatur-
gudel keeruline ja palju vä-
hem ettearvatav, kui veel 
aasta tagasi. 

Kallase sõnul on praegu kee-
ruline arvata või ennusta-
da, mis edasi saab. Küsimus, 

mida teha ja kuidas kujunenud olu-
korrast välja tulla, on oluline nii fi-
nantsinstitutsioonide kui Euroo-
pa Liidu ja kogu maailma jaoks. Tei-
ne küsimus on, miks kõik läks nii. 

Kolmas küsimus aga, mis saab eda-
si, kui olukord ka rahuneb. Ees on 
kindlasti nii oma olemuselt kui ula-
tuselt pretsedendituid kohtuasju.

„Üheks nii tõsise kriisi tekkimise 
põhjuseks on asjaolu, et rahaturul on 
täiesti arusaamatuid kombineeritud 
finantsinstrumente,“ lausus Siim Kal-
las meenutades, et Euroopa Komis-
jon tegi juba 2004. aastal ettepane-
kuid rahaturu ja pankade tegevuse 
läbipaistvust suurendada, kuid nen-
de menetlemine takerdus. Pangainst-
rumentide auditeerimine ja kontroll 
on ja jääb lähiajal kogu maailma ma-
janduse ja rahanduse tuleviku jaoks 
äärmiselt oluliseks teemaks.

„Pank peab teenima oma kasumi 
reaalsest majandusest, mitte spekulee-

rimisega,“ meenutas Kallas ühe Rot-
hschilde pangandusdünastiale aluse-
panija öeldud sõnu. Kuidas kõikuma-
löönud usaldust taastada, on maailma 
majanduse jaoks hetkel põhiküsimus, 
millele vastust ei tea keegi.

„Praegu tunneme omal nahal, kui 
hea on see, et Euroopa Liit on olemas 
ja Eesti sinna kuulub. See tagab mei-
le stabiilsuse,“ sõnas omal ajal pea-
ministrina liitumisläbirääkimised lõ-

pule viinud Kallas, selgitades Eesti 
ning pankrotiohtu sattunud Islandi 
rahanduspoliitilisi erinevusi.

Võrreldes 1929. aasta kriisiga on 
valitsuste ja keskpankade tegevus 
Siim Kallase arvamusel  siiski olnud 
otsustav, kiire ja jõuline. „Euroopa 
Liidu riigid vajavad aga selgemat ja 
koordineeritumat ühistegevust. Vaja 
on raamatupidamisoperatsioonide 
kajastuse ümbervaatamist ja piiri-
ülest pangajärelevalvet,“ loetles Kal-
las euroliidu rahanduse suunajate 
väljakutseid lisades, et maailma ma-
janduses võib ees seista suur ümber-
jagamine nende kasuks, kellel on 
praegu vaba raha, ja täpset tulevikku 
ei prognoosi hetkel keegi.

Peep Lillemägi

Jana Mae hinnangul on mõ-
ned aastad tagasi kehtima ha-
kanud vanemahüvitis kindlasti 

üks põhjuseid, miks Eesti peredesse 
viimastel aastatel ühe enam teisi ja 
kolmandaid lapsi sünnib.

„Saan vanemahüvitise kohta öel-
da küll vaid positiivseid sõnu. Esi-
meste laste sünni ajal seda ei olnud 
ja vahe võrreldes varasemaga on ko-
he selgesti tuntav,“ rääkis Jana Mae 
Teatajale.

„Ei pea nüüd küsima raha mehe 

käest, varasema palga saamine sisu-
liselt jätkub ja pere majandamine on 
kohe hoopis teistmoodi ja lihtsam.“

Jana avaldas arvamust, et vane-
mahüvitise maksmise põhimõtted 
on väga õigesti paika pandud ja hü-
vitis ei tohiks muutuda kõikidele ja-
gatavaks sotsiaaltoetuseks, vaid peaks 
arvestama varasema palgaga. „Ini-
mesed, kes saavad vanemahüvitist 
rohkem, on ühiskonnale ka rohkem 
andnud. On igati õiglane, kui ema 
selle aja eest, mis ta lapsega kodus 

on, varasemat palka edasi saab,“ arut-
leb ta.

Otepääl on aga sellel aastal sündi-
nud nii palju lapsi, et Ralfile lasteaia-
koha saamiseks tehti avaldus igaks 
juhuks juba ära. „Hetkeks, mil ema-
palk lõpeb, peaks lasteaiakoht kind-
lasti olemas olema, et ema saaks töö-
le tagasi minna,“ lausus Otepää suu-
samuuseumi juhatajana töötanud Ja-
na Mae kinnitades, et ka riigi ja oma-
valitsuste koostöökava uute lasteaia-
kohtade ehitamiseks on üks hea asi, 
mis elluviimisel Eesti rahva püsimi-
sele kindlasti hästi mõjub.

Peep Lillemägi

Tippsuusataja Jaak Mae ja tema abikaasa Jana Mae peres kasvab 
kolm last. Tütardele Isabelile (9) ja Laurenile (6) sündis maikuus 
vend Ralf.

Jana Mae: vanemahüvitis on üks hea asi

dele jääb tasustamata puhkuse saa-
mise võimalus. Sotsiaalministeerium 
lähtus kärpeid tehes sellest, et ei to-

hi kannatada kõige haavatavamad 
ühiskonna liikmed. Kokkuhoid ei puu-
duta pensione, laste ja puuetega ini-
meste hoolekannet ega kiirabi. Pea-
aegu täies mahus on säilinud ka pe-

foto: scanpiX

Siim Kallas: rahaturud 
vajavad usalduse taastamist

retoetuste pakett. Kui riigil avaneb 
tulevikus võimalus tasulist isapuh-
kust taastada, siis seda kindlasti ka 
tehakse. 

Peretoetused 
Peretoetuste maht on 2009. aastal 3,8 
miljardit krooni, millest vanemahü-
vitis moodustab 2,2 miljardit ja pere-
toetused 1,6 miljardit. Peretoetustes 
on tehtud 2009. aastal järgmised muu-
datused:

2009. aasta riigieelarve eelnõu  ko-
gumahuks on 98,7 miljardit krooni. 
Sotsiaalministeeriumi valitsemisala 
eelarve aastaks 2009 on 43 159 353 

foto: peep lillemägi

Kuum teema

Siim Kallase sõnul on valitsused ja keskpangad finantskriisile kiirelt ja otsustavalt reageerinud.

Lühidalt

Mati Raidma: 
kaitseväe kontin-
gendi piirmäära 
Afganistanis peab 
suurendama
riigikogu on arutamas eesti kaitse-
väe isikkoosseisu suurendamist ja 
nende kasutamise tähtaja pikenda-
mist eesti riigi rahvusvaheliste ko-
hustuste täitmisel rahvusvahelisel ra-
hutagamismissioonil afganistanis. 

praegune kuni 2008. aasta lõpu-
ni kehtiv riigikogu mandaat näeb 
ette kaitseväe kasutamise afganis-
tanis kuni 150 kaitseväelasega. 
uue eelnõu jõustudes suureneks 
operatsioonis osalevate kaitseväe-
laste ülempiir 170 kaitseväelaseni. 

parlamendi riigikaitsekomisjoni 
esimehe mati raidma sõnul tuleneb 
piirmäära suurendamine eesti kon-
tingendile uute võimete lisamise va-
jadustest. seda näiteks vajadusest 
tõhustada isikkoosseisu võimekust 
likvideerida improviseeritud lõhke-
seadeldisi. samuti antakse kontin-
gendi rotatsiooni ajaks luba afga-
nistanis asuvate eesti kaitseväelaste 
arvu ülempiiri kahekordistada.

„operatsioonil osalevate eesti 
kaitseväelaste rotatsioon toimub 
kahel korral aastas. kuna eesti 
kompaniil on oma vastutusala, mi-
da ei saa tühjaks jätta, tehakse va-
hetus operatsioonialas, mitte ees-
tis. see võimaldab ka saabuval ük-
susel vastutusala sujuvalt üle võtta 
ja lahkuval üksusel edasi anda 
omandatud teadmisi vastutusala ja 
vastase kohta,’’ selgitas raidma. 

„pidev operatsioonialas kohal-
olek on otseselt seotud afganista-
nis teenivate kaitseväelaste turvali-
susega,” märkis riigikaitsekomisjo-
ni esimees.

Toomas Viks

Reformierakond: 
opositsioon 
peaks segaduse 
külvamise asemel 
sisulist tööd 
tegema
reformierakonna fraktsiooni esi-
mees keit pentus hindab vastutus-
tundetuks opositsiooni ettepanekut 
2009. aasta riigieelarve menetlu-
sest välja hääletada. 

„selle asemel, et mängida poliiti-
lisi mänge ja itsitada nurga taga 
pihku öeldes, et mida halvem valit-
susliidule, seda parem opositsioo-
niparteidele, tuleks opositsioonil 
näidata, et nad on suutelised ka si-
suliseks tööks,” selgitas pentus.

„riiklikult tähtsa küsimusena re-
formierakonna fraktsiooni algata-
tud ja majanduskomisjoni veetud 
eesti ettevõtluskeskkonna olukorra 
ja tuleviku arutelul on suurepärane 
võimalus kõigile tulla oma ideede 
ja ettepanekutega välja, et mis siis 
ikkagi on see, mis meid praegusest  
majandusolukorrast üle aitab,” lisas 
parlamendis suurimat fraktsiooni 
juhtiv pentus.

Toomas Viks

Riigieelarve koostamisel 
tehti hulganisti kärpeid. 
Teataja saab kinnitada, 
et hoolimata meedias levi-
tatud hirmujuttudest on 
pensionäride ja perede 
toetamiseks raha olemas.

Jana Mae hinnangul sünnib just 
tänu vanemahüvitisele peredesse 
järjest enam teine ja kolmaski laps.

439 krooni. Kogu riigieelarvest moo-
dustab see pea 44%. 98% kogu sot-
siaalministeeriumi valitsemisala eel-
arvest on kaetud seadustega (ehk eri-
nevate toetustega). Vastavalt sellele 
kasvavad pensionid, ravikindlustus, 
makstakse sotsiaaltoetusi. 

2009. aasta kasv on seotud eelkõi-
ge sotsiaalmaksu laekumisega (pen-
sionid ja ravikindlustus). Ministee-
riumi valitsemisala eelarvest läheb 
ligi 21 miljardit ehk 48% pensioniteks 
ning ligi 14 miljardit ehk 32% ravi-
kindlustuseks. 

Kätlin Atonen

Reformierakonna juhatus 
kutsus kokku töörühma, 
mille ülesandeks on Euroopa 
Parlamendi valimisplatvormi 
koostamine.

Töörühma hakkab juhtima 
oma kandideerimisest juba 
avalikult teatanud Riigiko-

gu aseesimees ja Euroopa Liberaa-
lide, Demokraatide ja Reformipartei 
(ELDR) asepresident Kristiina Oju-
land. Töörühma on kaasatud Refor-
mierakonna välispoliitika asjatund-
jad ja Euroopa poliitika huvilised.

Töörühma on kaasatud  Reformi-

Reformierakond plaanib europarlamendi valimiste võitu
erakonna välispoliitika asjatundjad ja 
Euroopa poliitika huvilised Urmas Paet, 
Andrus Umboja, Kalev Kallemets, Taa-
vi Rõivas, Silver Meikar, Hannes Astok, 
Joel Hirv, Raivo Järvi, Urmas Klaas, Ivi 
Eenmaa, Igor Gräzin, Aarne Veedla, 
Airis Meier ja Paul-Eerik Rummo. Töö-
rühma koostatav Reformierakonna 
Euroopa Parlamendi valimisplatvorm 
antakse erakonna juhatusele üle 15. 
märtsil 2009. 

Reformierakond pooldab Euroo-
pa Parlamendi valimistel suletud ni-
mekirju ehk praegu kehtiva korra säi-
litamist. Suletud kandidaatide nime-
kiri teeb valimissüsteemi lihtsamaks, 

sest valijal ei ole vaja kaaluda sama-
aegselt kandidaadile ning erakonna-
le antud hääle koosmõju. Samuti on 
Euroopa Parlamenti valitava kandi-
daadi poliitiline vastutus valijate, rii-
gi ja erakonna ees suletud nimekir-
jade puhul suurem. 

Reformierakonna valimisnimekiri 
selgub erakonnasisesel hääletusel järg-
mise aasta alguses. Valimised Euroo-
pa Parlamenti toimuvad 7. juunil 2009, 
kui tehake valik erakondade nimekir-
jade vahel. Reformierakonna eesmär-
giks on valimised võita ja saada Eesti 
kuuest kohast kolm. 

Silver Pukk

Kokkuhoid ei puuduta 
pensione, laste ja puuetega 
inimeste hoolekannet ega 
kiirabi. 

Perede toetamine jääb valitsuse olulisimaks eelistuseks ka säästuajal.

Europarlamendi hoone Brüsselis 
võõrustab kuut Eesti saadikut.

foto: pressifoto

foto: pressifoto
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Sotsiaalministeerium lähtus kärpeid 
tehes sellest, et ei tohi kannatada kõi-
ge haavatavamad ühiskonna liikmed. 
Kokkuhoid ei puuduta pensione, laste 
ja puuetega inimeste hoolekannet ja 
kiirabi. Peaaegu täies mahus on säili-
nud ka peretoetuste pakett.

Viljatusravi: 
Viljatusravi aluseid muudetud ei ole samas 
Riigieelarves täis rahalist katet ei ole ( sellel 
aasta oli 50 miljonit ) 2009. aastal on hetke 
seisuga 10 miljonit. Lahendusi sellele küsi-
musele alles otsitakse. Võib-olla ikkagi kaob, 
aga võib-olla surume haigekassasse. Töö sel-
le teemaga käib ja seda presenteerida ei ole 
hetkel kasulik.

Praegu tunneme omal 
nahal, kui hea on see, et 
Euroopa Liit on olemas ja 
Eesti sinna kuulub.
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Tasub teada

Perepäeva noorimad  
osalejad nautisid  
üheskoos joonistamist.

Suuremad kasutasid  
võimalust vankriratast 
veeretada.

Kärdlas pööratakse lastega peredele tähelepanu.

Päeva sõnalist poolt viis läbi 
Krista Habakukk. Vanemad ja 
nooremad huvilised kuulsid  

kepikõnniinstruktori Ilme Randi 
juhtnööre, kuidas üha enam popu-
laarsust koguva kepikõnni tehnika 
koos soojendusega välja näeb. Ette 
võeti ka mõnus proovikõnd kaunil 
luitemaastikul.

Sisukalt õpetliku ülevaate prügi ja 
olmejäätmete kogumisest, sorteeri-
misest ning transpordist andis Ragn-
Sells esindaja Tarmo Kuusik. Kõige 
huvipakkuvamaks ja uudsemaks oli 
ettevõtte Seikle Vabaks poolt pere-
päeva osalistele ajaviitmiseks paku-
tavad kiikingukiik ja vibud. 

Tähelepanu all Riigikogu 
liikmed ja kiiged
Kiigel said kõik julged oma osavust 
ja jõudu proovile pannes tõelise ela-
muse üle võlli kiikudes. Kõige tublim 
noormees kiikus üle võlli kaksteist 
korda, kuid oli ka julgeid neide, kes 
suutsid üle võlli kiikuda. Soovijad said 
vibukütina tabada õhupalli, märk-
lauda või kitsefiguuri. Toimusid võist-
lused nii lastele kui täiskasvanutele. 

Lapsed proovisid kiirust slaalomrajal 
ja osavust ning täpsust lendava taldriku 

„Kärdla linna rahvastiku-
registris olevale emale 
makstakse ühekordset 

lapsetoetust 9900 krooni. See maks-
takse emale välja kolmes võrdses 
osas. Esimene osa seitsmendal ra-
seduskuul, teine lapse üheaastaseks 
saamisel ja kolmas lapse kaheaasta-
seks saamisel,“ rääkis Ojasoo.

Lasteaiakoht tagatud
Ta lisas, et kui perest käib lasteaias 
rohkem kui üks laps, siis alates teisest 
lapsest on võimalik saada toetust las-
teaiamaksu tasumiseks. Teisele laste-
aias käivale lapsele on võimalik taot-
leda toetust 50 protsendi lasteaiamak-
su tasumiseks, kolmandale ja igale 
järgmisele lapsele aga kogu lasteaia-
maksu tasumiseks. Lasteaiamaksust 
on septembrist maini vabastatud va-
nemad, kelle laps läheb sügisel esi-
messe klassi. Lisaks makstakse esi-
messe klassi minevale lapsele ühe-
kordset toetus 1000 krooni.

Kõigile Kärdla lastele, kes soovivad 
käia lasteaias, on tagatud lasteaiakoht. 
Selle tagavad Kärdla linna munitsipaal-
lasteaed ja eralasteaed „Mõmmi”. 

Suurpered tähelepanu all
Ojasoo ütles, et alates käesolevast 
aastast hakati rahaliselt toetama suu-

Meeleolukas perepäev Häädemeestel

Kärdla toetab lastega peresid

Häädemeestel toimus kolmandat 
aastat järjest Reformierakonna 
organiseeritud perepäev.

Reformierakonna lubadus 
viia sisse paljulapselise 
pere toetus on Reformi-
erakonna piirkonnajuhi 
Jüri Ojasoo sõnul Kärdlas 
saanud tegelikkuseks. 

fotod: kaido koppel

foto: erakogu

lennutamisel. Täiskasvanute jõud ja osa-
vus pandi proovile vankriratta veereta-
misel ning harja heitmisel. Kõik soovijad 
said proovida ratsa- ja vankrisõitu ning 
hobuseid silitada. Kohal olid Riigikogu 
liikmed Mati Raidma ja Väino Linde.

Viimane suvepäev  
möödus meeleolukalt
Töötoas juhendas ja õpetas huvilistele 
laastule maalimist Anu Ericsson. Kõik 
said oma kauni päeva mälestuse laastu-
maalina koju kaasa võtta. Soovijatel oli 
võimalus osta värsket Kabli pagari val-
mistatud pereleiba, mis sai kiiresti otsa. 

Kohal olid Reformierakonna noo-
red Pärnumaalt, kes aitasid jagada 
õhupalle ja küsimustikke ning regist-
reerida osalejaid võistlustele. Peale su-
pi- ja koogisöömist loositi kõigi küsi-
mustiku täitnute vahel auhindu, mis 
olid välja pandud erinevate ettevõte-
te poolt. Kõik osavamad ja kiiremad 
võistlustest osavõtjad said mälestu-
seks Reformierakonna meened. 

Võib öelda, et selle suve viimane 
päev möödus perepäeval osalejatele 
värskes õhus, huvitavate ettevõtmiste 
ja kohtumistega. Üritus oli kõigile osa-
lejatele päikeseliselt stressi- ja maksu-
vaba. Kohtumiseni järgmisel perepäe-
va üritusel 2009. aastal. Suur tänu kõi-
gile sponsoritele, toetajatele ja loomu-
likult osavõtjatele!

Andrus Soopalu, 
perepäeva korraldaja

ri peresid, kus on neli ja rohkem last. 
„Reformierakonna fraktsioon Kärd-
la linnavolikogus on alati püüdnud 
parandada lastega perede olukorda. 
See on meie prioriteet ja Kärdla eda-
sise arengu kindlustamiseks vajalik,“ 
rõhutas Ojasoo. 

Suure pere toetust saab nelja ja ena-
mat last kasvatav lapsevanem Kärdlas 
kaks korda aastas. Toetust makstakse 
lapse pealt kuni lapse 19-aastaseks 
saamiseni, kui ta õpib põhikoolis, güm-

naasiumis või põhikooli baasil kutse-
õppeasutuses. Suure pere toetuse suu-
ruseks on 1000 krooni lapse kohta pool-
aastas. See makstakse välja 30. aprilli 

Reformierakonna frakt-
sioon Kärdla linnavoli- 
kogus on alati püüdnud 
parandada lastega perede 
olukorda. 

ja 31. oktoobri seisuga. Kokkuvõtteks 
võib öelda, et suure pere toetus on 8000 
krooni aastas, kui peres kasvab neli 
last. Viie lapse puhul 10 000 krooni ja 
nii edasi.

Jüri Ojasoo sõnul on Kärdla visioo-
niks olla arenenud, turvaline, heakor-
rastatud, mitmekülgse ettevõtlusega, 
kaasaegset õpikeskkonda võimaldav 
ning kasvava elanikkonnaga turismi- 
ja merelinn. Kärdla lähimaks eesmär-
giks on saada sadamalinnaks. IETI

Hiiumaa kuu 
Riigikogus
Eesti Vabariigi 90. aastapäeva üri-
tuste raames toimuvad Riigikogus 
maakondi tutvustavad päevad, sep-
tember oli Riigikogus Hiiumaa kuu. 
avapäeval valitsenud peomeeleolus 
püüdsid hiiu maavanem hannes 
maasel ja kärdla linnapea anton 
kaljula oma sõnavõttudes ka maa-
konna probleemidest ja muredest 
rääkida – läbi nalja. ene ergmale 
kingitud käina kihlasõlge üle andes 
soovis maavanem, et sellest algaks 
nö kihlus hiiu maakonna ja eesti rii-
gi vahel ja et hiidlast riigist mitte ei 
lahutataks. 

Hiiu toit ja hiiu huumor
anton kaljula märkis, et hiidlased 
on tulnud toompeale eelkõige sel-
leks, et rääkida läänemerest, mis 
hiiumaad ümbritseb ja selle elu olu-
liselt mõjutab. kaasa oli võetud ka 
pisut külakosti: avati kaks näitust 
ning toimus käsitöö näitusmüük. 
riigikogu kohvikus sai hiiu huumori 
kõrval degusteerida hiiupäraseid 
toite.

kohtumisel lääne-eestist riigi-
kokku valitud saadikutega räägiti 
saare arengutest – ühendusest 
mandriga, energiavarustusest, tuu-
leparkidest, biosfääri kaitsealast, 
tööhõivest. hiidlaste omavalitsuste 
juhid ja ettevõtjad rõhutasid riigi re-
gionaalpoliitika vajadust ja ütlesid, 
et riigikogus oleks taas aeg arutu-
sele võtta saarte seadus. 

riigikogu majanduskomisjonis 
eesotsas esimehe urmas klaasiga 
arutati maakonna sotsiaal-majan-
duslikke arenguid, eelkõige tööhõi-
vega seonduvat, saarega ühenduse 
ja elektrivarustuse küsimusi, mis 
mõjutavad oluliselt saare elukorral-
dust ja majanduslikku arengut. 

Teavet mere tagant
kohtuti ka põhiseaduskomisjoni ja 
riigikogu saarte Ühenduse liikmete-
ga, et arutada saarte seaduse keh-
testamisega seotud küsimusi. 

kuu lõpuakordiks sai teabepäev 
hiiumaal, millest võtsid osa kõigi 
fraktsioonide esindajad. külastati 
hiiumaa suuremaid sadamaid, tut-
vuti emmaste kaugtöökeskusega ja 
kohtuti asi m ja p nurst,  suurima 
plastitööstuse, omanikega ja tööta-
jatega kärdlas. põhjalik arutelu toi-
mus ka vestlusringis omavalitsus-
juhtidega.

sellelaadne tihe mitmepoolne 
suhtlemine aitab oluliselt parandada 
infovahetust, ühelt poolt saada va-
hetu kogemus tööst ja õhustikust 
riigikogus ja teiselt poolt näha riigi 
toimimist läänemerega ümbritsetud 
saarel.

Ene Kaups
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raga tagurpidi. Ehituse käigus on va-
ja sulgeda tänavaid ja teinekord tul-
lakse trassirajamise tehnikaga kodu-
õuelegi. Võib juhtuda, et mingil het-
kel on vaja leppida tõsiasjaga, et koju 
pääsemiseks on vaja ületada ajutine 
purre üle kaeviku. Samas on see väga 
vajalik ja tänuväärne, sest puhas vesi 
on üks väga oluline täisväärtusliku elu 
komponente. Süsteemi rajamisega 

kaasnevad ebamugavused on ajuti-
sed. Kui aga trasse läbimõeldult raja-
da, on võimalik saada sellest ka kõr-
valtulusid. Nii on Käinas võetud siht, 
et kui vee- ja kanalisatsioonitrasside-
ga pool tänavast läbi kaevatakse, siis 
teekatte taastamine toimuks terve tä-

Lühidalt

lääne-eesti uudised

Lauri Luik 
Läänemaa koolides
oktoobri alguses said riigikogu liige 
lauri luik ja reformierakonna lää-
nemaa arendusjuht tõnu parbus 
kokku õpilastega haapsalu kutseha-
riduskeskusest. tegemist oli tunni-
ajase kohtumisega, kus lauri rääkis 
kodanikuõpetuse tunni raames riigi-
eelarvest, riigikogust ja sellest, kui-
das käib töö riigikogus. Veel vastas 
ta õpilaste küsimustele ning oli posi-
tiivselt üllatunud, et esitati väga asja-
likke ja päevakohaseid küsimusi.

tegemist oli üritustesarja esime-
se kohtumisega. kevadeks püütak-
se läbi käia kõik läänemaa koolid. 
hea on, kui õpilased saavad uurida, 
kuidas töö riigikogus toimub, otse-
allikast. püüame nende kohtumiste-
ga suurendada õpilaste huvi koda-
nikuõpetuse tunni vastu.

Nõva rahval  
oma külaplats
läänemaal Variku külas valmis on 
suuresti tänu reformierakonna ra-
halisele toele tänavu juunikuus küla-
plats, mida sinna juba ammu oli oo-
datud.

kõik sai alguse aastapäevad taga-
si, kui külavanem kalle orumaal ja 
peeter kallasel tekkis mõte külaselts 
luua. „külaseltsi noored ja vanad 
liikmed, keda tänaseks on kokku li-
gemale kuuskümmend, said võima-
luse  oma energiat ja tahet rakenda-
da arvukatel talgupäevadel olene-
mata ilmast ja aastaajast,“ räägib 
peeter kallas, meenutades, et sep-
tembris käis külaplatsiga tutvumas 
ka vabariigi president.

külaplatsi südameks sai laululava 
kus tänavu 20. juunil nõva valla jaa-
nitulel ansambel kukerpillid kõigil 
jala tatsuma pani ja lõbusa meeleolu 
lõi. lisaks on külaplatsil ruumi grilli-
miseks, matkameestele jala siruta-
miseks, lastele  mänguväljak, auto-
parkla, küla infotahvel, võrkpalli-
plats ja korralikud Wcd.

Variku külaseltsi algatus ja ini-
meste tegemisrõõm  tõi kaasa ka 
nõva vallavalitsuse, kes raskel het-
kel aitas igati kaasa nii jõuga kui 
nõuga. lisaks inimeste toetus, kes 
on Variku kandist pärit ja täna edu-
kad inimesed.

kallase sõnul on kohalikel ini-
mestel loomulikult soov, et kunagi 
ka oma külaseltsi maja valmiks, kuid 
eks kõik juhtub omal ajal.

Külaplatsi leiab  
linna ja valla piiril

Elukeskkond on tähtis

Elukeskkond on väga tähtis ini-
mese täisväärtusliku elu ela-
miseks. Elukoha valikul on 

kindlasti tähtsad juured, aga vaada-
takse ka seda, millega leiba teenida, 
millised on elamistingimused, kui-
das on lood lastehoiu ja koolihari-
dusega, millised on vaba aja sisusta-
mise võimalused. Need on kõik ini-
mese jaoks väga olulised küsimu-
sed, kui valitakse elukohaks lapse-
põlvekodust erinev koht.

Puhas joogivesi
Kui vaadata üle Eesti ringi ühes või tei-
ses asulas, võib paljudes näha näili-
selt elu pahupidi keeramist. Kui täiel 
rindel käib asulates joogivee paremaks 
kättesaamiseks uute trasside ehitami-
ne, kaevatakse terve asula ja päris kor-

nava ulatuses ja tänava taastamise 
lõppedes oleks see ka kaasaegse täna-
vavalgustusega varustatud. Tulemu-
seks on pilt, mida kaua oodatud. Ko-
ju saab mööda siledat ja valgustatud 
tänavat ja kraanist tuleb puhas vesi. 
Käinas on kõrvaltulude tekitamise 
tahtmine veelgi suurem. 

Parki tuleb kelgumägi
Projekti järgi peaks väljakaevatud pin-
nast üle jääma ligi 8000 kuupmeet-
rit. See on väga arvestatav kogus, mil-
le 10 tonni haaval kusagile kaugele 
transportimine on väga kallis. Selleks, 
et projekti odavamaks muuta, plaa-
nisime ülejääva pinnase kokku veda-
da kooli ja ujula vahele jäävasse par-
ki ning sellest kujundada kelgumägi, 
kus hea talvel kelgutada ja mille nõl-
val suvel hea päevitada.

Kelgumägi on üks väike detail ko-
gu pargi arendamisest puhkealaks. 
Plaan on sinna rajada jalgteed, et koo-
list oleks otsetee ujulasse. Jalgteede 
äärde mänguväljakud, et emad saak-

sid turvaliselt oma lastega aega vee-
ta. Samuti on planeeritud parki peh-
me pinnaskattega valgustatud jook-
surada, mida kooliõpilased saavad 
kasutada soojendusjooksuks ja mida 
õhtusel ajal kasutavad täiskasvanud 
oma tervise huvides metsajooksuks 
või kepikõnniks. Pargist saab koht, 
kus leiab tegevust nii suur kui väike, 
nii noor kui eakas.

Miks seda kõike teha? Ikka selleks, 
et elanikel oleks parem elukeskkond. 
Hiiumaa on selline paik Eestis, kus ül-
dise majanduse jahenemise taustal 
on ettevõtjatel endiselt puudus tub-
lidest töökätest. Alati on tublid inime-
sed siia elama oodatud. Oktoobri lõ-
pul valmivad Käinasse üheksa täies-
ti uut korterit, mis ootavad elanikke.

Käinas on tasemel lasteaed, mis värs-
kelt rekonstrueeritud, kooli kordatege-
mine praegu käib. Ainsa kohana Hiiu-
maal saab Käina ujulas veemõnusid nau-
tida. Käina on koht, kus saab elada täis-
väärtuslikku ja looduslähedast elu.

Üllar Padari

8000 kuupmeetri „üle  
jäänud“ pinnase mujale 
transportimine oleks  
olnud kallis. Sellest tehti 
hoopis kelgumägi.

Lastega peredele pakutavatest võimalustest sõltub, kas asula on elujõuline.

Külaplatsil on inimestel tore koguneda.

Käina vallavanem Üllar  
Padari kirjutab, kuidas  
vallavalitsus inimese elu 
paremaks muudab.

foto: erakogu

foto: erakogu

Ridala vald on eeskujuks teistele omavalitsustele eelkõi-
ge oma külaaktiivide näol. Need on kohal nii spordi- kui 
ka kultuurisündmustel.

Valla külaseltsid ja kollektii-
vid on läbi aegade olnud vä-
ga ettevõtlikud ning tegusad 

üle terve Läänemaa. Kiitus külava-
nematele ja seltsidele!

Selliste eeskujude najal otsustasid 
kohalikud reformierakondlased selt-
sielu sisse puhuda ka Paralepa alevi-
ku elanikele. Ridala vallavolikogu liik-
mena olen alati toetanud nii noorte- 
kui ka seltsielu aktiivide tegevust. Sest 
need on inimesed meie ümber, kes 
omast vabast tahtest aitavad kaasa 
heaolu kasvule.

Heal külal on traditsioonide koha-
selt olemas ka koht, kus võimalusel 
lõket teha, grillida ja vahel niisama 
üheskoos aega veeta. Seetõttu otsus-
tasime eelmisel aastal alustada küla-
platsi ehitusega ka Paralepa alevikus 
Hiie tänaval.

Ühes kolleegidega Reformierakon-
nast seisin hea selle eest, et eelmise 
aasta sügiseks valmiks meie elanikele 
oma enda külaplats. Linnapiiri ääres 
asuval külaplatsil on tänaseks perekiik, 
katusealune istumiseks, lõkkease ning 
korvpalliplats. See annab meie inimes-

musid selle aasta 26. aprillil ja pidu-
lik avamine tantsu ning külamängu-
dega 24. mail.

Reimo Nebokat,
Ridala vallavolikogu liige

tele võimaluse üksteist paremini tund-
ma õppida. Järgmiseks aastaks on plaan 
ehitada tantsuplats ning pingid-lauad 
pidude korraldamiseks.

Kuna külaplats sai valmis eelmi-
se aasta hilissügisel, siis talgud toi-
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Pärnus Reformierkanna noorte-
klubi juhtiv Karin Saar soovitab 
noortel kodukoha tuleviku mää-

ramisel valjemini kaasa rääkida.
„Korraldame erinevaid üritusi, et end 

värskendada ning et välja otsida kõige pa-
remad ideed, mida ära teha. Oleme mõel-
nud päris mitu asja välja ning plaan on ena-
mus mõtteid ka ellu viia,“ räägib Karin.

Oktoobris näiteks korraldatakse üri-
tus, kuhu on oodatud kõik Pärnumaa 
noored. Selle raames selgitatakse neile 
erinevaid võimalusi poliitikas. „Soovi-
me toredalt aega veeta, nautides erine-
vaid etteasteid nii tuntud kui ka vähem 
tuntud artistidelt ja kuulates põnevaid 
kõnesid,“ ütleb tüdruk. Ürituse käigus 
soovib Pärnu noorteklubi endale leida 
uusi aktiivseid liikmeid. Neile tahetak-
se pakkuda erinevaid üritusi, koolitusi 
ja sõpru, mis loodetavasti tekitab juur-
de uusi noori asjalikke ja edukaid ini-
mesi Pärnus ja Pärnumaal.  

Detsembrikuu tahavad Pärnu noo-
red pühendada hoolivusele. Seoses sel-
lega korraldatakse heategevuskampaa-
nia, millega kogutakse loomadele var-
jupaigas vajaminevaid asju ja antakse 
varjupaiga töötajatele natukene puh-
kust, hoolitsedes ise võimalikul määral 
loomade eest.

„Läbi erinevate ürituste aastaringselt 
oleme õppinud ning õpime ka edaspidi 
palju. Samuti soovime õpitut edasi an-
da. Meile on tähtis, et meie noored oleks 
ausad ning sihikindlad, jäädes endaks 

igas olukorras,“ märgib Karin. Üks ees-
märke on panna järgmisel aastal toimu-
vatel kohalike omavalitsuste valimistel 
välja parimad noored kandidaadid en-
di seast. „Me tahame anda noortele või-
maluse kuuluda meie organisatsiooni, 
et ennast teostada,“ räägib Reformiera-
konna Pärnu noorteklubi juht. IETI

meelelahutus

Mida arvad Sina?
lääne-eesti elanikele lugemiseks mõeldud eesti teataja on huvitatud oma lugejate arvamusest. kui teil 
on mõtteid, millest ajaleht võiks kirjutada, siis täitke, lõigake lehest välja ja postitage allolev kupong. 
marki lisama ei pea. Vastajate vahel loositakse välja Eesti Teataja meene. mõtteid ja arvamusi võib 
saata ka e-kirjaga teataja@reform.ee.
eelmises lehes avaldatud tagasiside ankeetide seast võitis auhinna: Peeter Männik

reformierakond

tasub postikulu

MAKSTUD VASTUS 
EESTI

Hea Lääne-Eesti inimene!
Anna meile teada kolmest oma kodukohta  
puudutavast teemast, millest võiksime kirjutada:

       1. 
      
     
       2. 
      
     
       3. 
      
     

minu nimi    Vanus 

aadress     

telefon     

e-kiri     
REFORMIERAKOND

tõnismägi 9
10119 tallinn

Pärnu noortel selged sihid 

Karin SaarLuba nr. 1591

oma andmeid edastades olen tulevikus nõus saama eesti reformierakonda ja selle poliitikuid 
puudutavat infot või reklaami, mille edastajatel või töötlejatel luban kasutada oma andmeid ni-
metatud eesmärgil tingimusel, et andmeid ei kasutata muuks kui eesti reformierakonna ja selle 
poliitikutega seonduva informatsiooni või reklaami edastamiseks.

Saada vastus märksõnaga 
“lahendus” 10. novembriks 

aadressile Tõnismägi 9, 10119 
Tallinn või e-posti teel  

teataja@reform.ee  
ning osale kinkekaardi loosimisel.

Eelmise auhinna võitis:  
Kaido Maripuu

oma andmeid edastades nõustun tulevikus saama 
eesti reformierakonda ja selle poliitikuid puudutavat 

infot või reklaami, mille edastajatel või töötlejatel 
luban kasutada oma andmeid nimetatud eesmärgil 
tingimusel, et andmeid ei kasutata muuks kui eesti 
reformierakonna ja selle poliitikutega seonduva 

informatsiooni või reklaami edastamiseks.

Ristsõna lahendus
 
 
Ees- ja perekonnanimi
 
 
Postiaadress või e-post
 
  
 
Telefon 

foto: reformierakond

Eesti Teataja
Eesti Reformierakond

Tõnismägi 9, 10119 Tallinn
Toimetusega saab tööpäevadel 10-14  

ühendust  telefonil 5850 1122 ja  
meiliaadressil: teataja@reform.ee


